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This research is motivated by the existence of waste management problems 

that are crucial issues in various regions, including in the jogging track area around 

the Ngrowo River, Tulungagung Regency. The Ngrowo River, which is often 

nicknamed Pinka (Pinggir Kali), is located in Khutoanyar Village, Tulungagung 

District, Tulungagung Regency. In Article 1 point (1) of Law Number 32 of 2009 

concerning Environmental Protection and Management which reads, "The 

environment is a unity of space with all objects, power, conditions, and living 

creatures, including humans and their behavior, which affect nature itself, the 

continuity of life, and the welfare of humans and other living creatures", as well as 

Regent Regulation Number 22 of 2017 concerning Implementation Guidelines for 

Regional Regulation of Tulungagung Regency Number 19 of 2010 concerning 

Waste Management, the community and local government (DLH) in waste 

management are they in accordance with the Law, that this law regulates a clear 

framework in waste management and the regulation regulates the obligations of 

local governments and the community in waste management. Based on this law, 

researchers examine its implementation in more depth from the perspective of 

positive law and fiqh siyasah. 

The focus of this research is to answer the following problem formulations: 

1). How is waste management in the jogging track area around the Ngrowo River, 

Tulungagung Regency?, 2). How is waste management in the jogging track area 

around the Ngrowo River, Tulungagung Regency based on positive law and fiqh 

siyasah? 

The research method used by the researcher is a qualitative case study method 

(case approach). Data collection techniques used in this study are observation, 

interviews, or documentation. While data analysis techniques use data 

condensation, data presentation, and drawing conclusions, checking the validity of 

the data. 

The results of the study conducted at the Environmental Agency and residents 

of the Ngrowo River area, Tulungagung Regency showed that: 1) The 

implementation of waste management in the jogging track area around the Ngrowo 

River is still not running well, according to waste management regulations due to 

the lack of knowledge and awareness of some people and traders regarding 

independent waste sorting, and this habit is difficult to change without deeper and 

more consistent education, 2). In the view of fiqh siyasah, waste management 



carried out by the Tulungagung Regency government is not in accordance with 

Islamic law, because there is no responsibility from the implementers of 

government policies regarding waste management to the community and traders in 

the jogging track area around the Ngrowo River, Tulungagung Regency. 

 

  



 الملخص 

، "إدارة النفايات في منطقة مسار الركض ١٢٦١٠٣٢١٣٢٧٣نورول أليسيا،  
حول نهر نغروو من منظور القانون الإيجابي وفقه السياسة" )دراسة حالة لنهر نغروو، قرية  
كوثوانيار، منطقة تولونج أجونج، مقاطعة تولونج أجونج(" برنامج دراسة القانون الإداري  

، ٢٠٢٥في تولونج أجونج،    الحكومي، جامعة السيد علي رحمة الله الإسلامية الحكومية
 المستشار: د.م. دارين عارف معلمين، س.ح، م.هوم

 الكلمات المفتاحية: إدارة النفايات، القانون الوضعي، فقه السياسة

ينبع هذا البحث من وجود مشاكل في إدارة النفايات، وهي قضايا جوهرية في 
، مقاطعة تولونغاغونغ. مناطق مختلفة، بما في ذلك منطقة مضمار الركض حول نهر نغروو

مقاطعة  خوتوانيار،  قرية  في  )ريبانغ كالي(،  بـ"بينكا"  غالبًا  الملقب  نغروو،  نهر  يقع 
 ٢٠٠٩لعام    ٣٢( من القانون رقم  ١الفقرة )   ١تولونغاغونغ، مقاطعة تولونغاغونغ. في المادة  

جميع الأشياء    بشأن حماية البيئة وإدارتها، والتي تنص على أن "البيئة هي وحدة الفضاء مع 
والقوى والظروف والكائنات الحية، بما في ذلك البشر وسلوكهم، والتي تؤثر على الطبيعة  
نفسها، واستمرارية الحياة، ورفاهية البشر والكائنات الحية الأخرى"، وكذلك لائحة الوصي  

جونج  بشأن المبادئ التوجيهية لتنفيذ التنظيم الإقليمي لمنطقة تولونجا ٢٠١٧لعام  ٢٢رقم 
في   (DLH) بشأن إدارة النفايات، فإن المجتمع والحكومة المحلية    ٢٠١٠لعام    ١٩رقم  

إدارة النفايات هم وفقًا للقانون، وأن هذا القانون ينظم إطاراً واضحًا في إدارة النفايات 
القانون،  وينظم اللائحة التزامات الحكومات المحلية والمجتمع في إدارة النفايات. بناءً على هذا  

 .يدرس الباحثون تنفيذه بمزيد من العمق من منظور القانون الوضعي والفقه السياسي



التالية:   الدراسة على الإجابة على صيغ المشكلة  إدارة  ١تركز هذه  تتم  ( كيف 
( كيف يتم  ٢النفايات في منطقة مضمار الجري حول نهر نغروو، مقاطعة تولونجاجونج؟  

مضمار الجري حول نهر نغروو، مقاطعة تولونجاجونج على أساس  إدارة النفايات في منطقة  
 القانون الوضعي والفقه السياسي؟ 

النوعية )منهج   الحالة  دراسة  منهج  الباحث هو  استخدمه  الذي  البحث  منهج 
البيانات المستخدمة في هذه الدراسة الملاحظة والمقابلات   الحالة(. وتشمل تقنيات جمع 

يل البيانات فتعتمد على تكثيف البيانات وعرضها واستخلاص  والتوثيق. أما تقنيات تحل 
 النتائج، والتحقق من صحتها. 

نغروو،   نهر  منطقة  وسكان  البيئة  وكالة  في  أجريت  التي  الدراسة  نتائج  أظهرت 
( لا يزال تنفيذ إدارة النفايات في منطقة مضمار الجري حول  ١مقاطعة تولونجاجونج أن:  

د، وفقًا للوائح إدارة النفايات بسبب نقص المعرفة والوعي نهر نغروو لا يسير بشكل جي
لدى بعض الأشخاص والتجار فيما يتعلق بفرز النفايات المستقل، ومن الصعب تغيير هذه 

اتساقاً،   وأكثر  أعمق  تعليم  دون  إدارة  ٢العادة  فإن  السياسي،  الفقه  نظر  وجهة  من   )
ج لا تتفق مع الشريعة الإسلامية، لأنه  النفايات التي تقوم بها حكومة مقاطعة تولونجاجون

لا توجد مسؤولية من منفذي السياسات الحكومية فيما يتعلق بإدارة النفايات تجاه المجتمع  
 والتجار في منطقة مضمار الجري حول نهر نغروو، مقاطعة تولونجاجونج. 

 
 


